

FOR IMMEDIATE RELEASE

The Supreme Court of Canada Mourns the Passing of the Honourable Louis LeBel

OTTAWA, June 8, 2023 – It is with sadness that the judges and employees of the Supreme Court of Canada learned that the [Honourable Louis LeBel](#) passed away today. Born on November 30, 1939, Justice LeBel studied at the Collège des Jésuites in Quebec City (B.A.), Laval University (LL.L. and graduate degree in private law) and at the University of Toronto (LL.M.). A top jurist who received many distinctions, he was an active member of the legal and academic communities throughout his illustrious career that spanned six decades, including three on the bench.

Justice LeBel was appointed directly to the Quebec Court of Appeal on June 28, 1984 and elevated to the Supreme Court of Canada on January 7, 2000. He served on the Supreme Court of Canada for more than 14 years, retiring on November 30, 2014.

“Judges and employees are mourning the loss of Justice Louis LeBel, a man of exemplary collegiality and wisdom,” said Canada’s Chief Justice, the Right Honourable Richard Wagner, P.C. “His knowledge and love of Québec civil law is unparalleled. I am among those who have marveled at his skill in marrying civil and common law to strengthen Canada’s unique bijural jurisprudence. His legal legacy lives on in his eloquently-written decision in many areas, including administrative, labour and international law. Louis LeBel was kind and respectful of colleagues and employees and always demonstrated the highest regard for the Supreme Court of Canada.”

The judges and staff of the Court extend their most sincere condolences to his family.

Stéphanie Bachand
Executive Legal Officer and Chief of Staff
613-996-9296

POUR DIFFUSION IMMÉDIATE

La Cour suprême du Canada déplore le décès de l’honorable Louis LeBel

OTTAWA, le 8 juin 2023 – C’est avec tristesse que les juges et le personnel de la Cour suprême du Canada ont appris que [l’honorable Louis LeBel](#) est décédé aujourd’hui. Né le 30 novembre 1939, le juge LeBel a étudié au Collège des Jésuites (B.A.), à l’Université Laval (LL.L et diplôme d’études supérieures en droit privé) et à l’Université de Toronto (LL.M.). Juriste de premier plan ayant reçu de nombreuses distinctions, il a été un membre actif des communautés juridique et universitaire tout au long de son illustre carrière, qui s’est étalée sur six décennies, dont trois au cours desquelles il a servi au sein de la magistrature.

Le juge LeBel a été nommé directement à la Cour d’appel du Québec le 28 juin 1984. Il a ensuite

été nommé à la Cour suprême du Canada le 7 janvier 2000, où il a siégé pendant 14 ans, jusqu'à son départ à la retraite le 30 novembre 2014.

« Les juges et le personnel sont attristés par le décès du juge LeBel, un homme d'une sagesse et d'une collégialité exemplaires », a déclaré le juge en chef du Canada, le très honorable Richard Wagner, C.P. « Sa connaissance du droit civil québécois et son amour pour celui-ci étaient incomparables. Je fais partie de ceux et celles qui étaient émerveillés par son aptitude à marier le droit civil et la common law afin de renforcer la jurisprudence bijuridique canadienne, unique en son genre. Il lègue en héritage juridique des décisions éloquemment rédigées notamment en droit administratif, en droit international, ainsi qu'en droit du travail. Louis LeBel était un homme gentil et empathique envers ses collègues et le personnel, qui a toujours démontré un immense respect pour la Cour suprême du Canada. »

Les juges et le personnel de la Cour adressent leurs plus sincères condoléances à sa famille.

Stéphanie Bachand
Conseillère juridique principale et chef de cabinet
613-996-9296